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امیرعلی سلیمانی مطرح کرد

ترانه های غیرقابل دفاع اما موفق!
امیرعل�ی س�لیمانی می گوی�د: 
بخش�ی از موس�یقی پاپ ما برای 
تران�ه از لح�اظ ادب�ی ارزش قائل 
نیس�ت و خیلی از ترانه ها ش�اید 
از لح�اظ متن�ی و مکت�وب خیلی 
قابل دفاع نباشند؛ اما در ژانر خود 

موفق هستند.
 این ترانه س��را که با کتاب »مح��اورات« برگزیده بخ��ش ترانه هجدهمین 
جش��نواره ش��عر فجر شده است، در گفت وگو با ایس��نا درباره این کتاب خود 
گفت: مجموعه ام شامل ۷۰ ترانه عاشقانه است که در سال ۱۴۰۱ در انتشارات 
نزدیک تر منتش��ر شده اس��ت؛ البته بیشتر ترانه ها اجرا ش��ده و یا در مراحل 
انتشار موس��یقایی بودند. اجراش��دن ترانه هایم برایم اولویت دارد؛ اما دوست 
داشتم ترانه های مکتوبی را که به نظرم دارای ارزش بودند، منتشر کنم که این 

مجموعه در جشنواره موردتوجه داوران قرار گرفت.
  او در ادام��ه درب��اره ارزیاب��ی اش از وضعیت ترانه با بی��ان اینکه ترانه باید 
در قالب موس��یقی بررسی ش��ود، گفت: زمانی که از ترانه با عنوان قالب ادبی 
صحبت می کنیم باید در بس��تر همان موسیقی به آن نگاه کنیم. در سال های 
اخیر ترانه در حوزه موسیقی به لحاظ کمی تنوع بیشتری پیدا کرده است که 
در دل ه��ر فراوانی هم آس��یب هایی وج��ود دارد؛ در واقع هرچه از نظر کمی، 

تعداد بالا می رود، طبیعتاً فراز و نشیب در آثار بیشتر می شود.
 س��لیمانی با تأکید بر اینکه بخشی از موس��یقی پاپ ما برای ترانه از لحاظ 
ادبی ارزش قائل نیس��ت، بیان کرد: زمانی که با نگاه ادبی به این ترانه ها نگاه 
کنیم، ش��اید دارای ایرادهای ابتدایی باش��ند؛ اما خب مخاطب خود را دارند 
یا ممکن اس��ت پیدا کنند. به نظرم برای اینکه ارزیابی درس��ت تری نسبت به 
ادبیات امروز پیدا کنیم باید به همه ترانه سراهایی که درگیر موسیقی هستند 
نگاه کنیم، خیلی از ترانه ها ش��اید از لحاظ متن��ی و مکتوب خیلی قابل دفاع 

نباشند؛ اما در ژانر خود موفق هستند.
 او افزود: فکر می کنم اگر بررس��ی ترانه را به بس��تر موسیقی ببریم و بعد از 
شنیدن قطعه موسیقی درباره ترانه آن اثر و کارکردی که ترانه در آن موسیقی 
ایفا می کند صحبت کنیم، صحبت دقیق تری خواهیم داشت تا اینکه بخواهیم 
ب��ه متن مکتوب توجه کنی��م. اگر ترانه را در موس��یقی ببینی��م باید بگویم 
ترانه س��رایان جوان خوبی داریم که بیشترش��ان هنرمند هس��تند و در حوزه 
موس��یقی توانایی س��اختن آهنگ را دارند و متناسب با آهنگی که می سازند، 

ترانه می نویسند و آثارشان موفق است، برخی نیز خواننده هستند.
 این ترانه س��را خاطرنش��ان کرد: تعریف درس��ت و دقیق ترانه این است که 
س��انگ رایتر باشد و ترانه سرا بر اس��اس ملودی ای که خود یا دیگری ساخته 

متنی بر روی آن قرار دهد.
 س��لیمانی درباره اینکه اغلب ترانه س��رایان مهجور واقع می شوند و شهرت 
ترانه هایش��ان بر روی آن ها س��ایه می اندازد، توضیح داد: فکر می کنم بخشی 
از این پاس��خ به مطالبی که گفته ش��د، برمی گردد. از ط��رف دیگر ما جدا از 
آهنگ ساز و خواننده یک شخصیت مستقل به نام ترانه سرا داشتیم درحالی که 
در موس��یقی غیرایرانی، معمولاً کس��ی که آهنگ را می سازد، خودش ترانه را 
می نویس��د؛ ما چهار شخصیت مستقل برای یک اثر موسیقی داریم، خواننده، 
آهنگ ساز، ترانه سرا و تنظیم کننده. آن ها در همکاری با یکدیگر قطعه موسیقی 
را می سازند و غیرطبیعی نیست که ترانه سرا دیده نشود؛ زیرا در اولویت بندی 
خواننده در رأس قضیه قرار دارد، بعد آهنگ س��از دارای ش��هرت نسبی است، 
بعد هم ترانه سرا و تنظیم کننده. مخاطبی که موسیقی ای را می شنود، برایش 
اولویت ندارد که آهنگ س��از کیس��ت. او یک  صدا را می شود و آن صدا فارغ از 

خوب یا بد بودنش در ذهنش می ماند.
  او ادامه داد: »صدا« است که تعیین می کند مخاطب قطعه موسیقی ای را 
بشنود یا نه. البته به نظرم می شود کمپانی های موسیقی با فعالیت های جنبی 
برای عوامل موسیقی ش��ان ارزش بیشتری قائل ش��وند. البته امروز نسبت به 
۱۵ س��ال پیش کم کم این اتفاق دارد می افتد؛ ۱۵ سال پیش در کاور قطعات 
اس��م ترانه س��را را نمی دیدیم و حداقل امروز به میزانی از مالکیت اثر احترام 
گذاش��ته می شود.  این ترانه سرا س��پس با طرح این سؤال که آیا ما مخاطبان 
موسیقی ای داریم که بر اساس ترانه سرا قطعات موسیقی را گوش دهند، بیان 
کرد: به ندرت این اتفاق می افتد؛ منِ مخاطب طرفدار خواننده هستم و خواننده 
ب��ا هر ترانه س��رایی که کار کن��د، آثارش را دنبال می کنم. خیلی بعید اس��ت 
یک نفر به ترانه اش��تیاق داش��ته باش��د که بگوید برایم اولویت با ترانه است 
و بعد خواننده؛ فکر می کنم مهجور بودن ترانه س��رایان به خاطر این اس��ت که 
همه عوامل موس��یقی جز خواننده معمولاً در اولویت بعدی قرار می گیرند که 
منحصر به ایران هم نیست، در همه جا این طور است؛ ولی آن جا چون ترانه سرا 

و آهنگ ساز یک نفر است نقش پررنگ تری را در قطعه بازی می کند.
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معاون هنری وزیر ارشاد با ارایه توضیحاتی از روند 
برگزاری و انتخاب دبیر آینده جشنواره موسیقی فجر 
از رایزنی با مدیران شهرداری برای گسترش تبلیغات 

آثار نمایشی و موسیقایی در طول سال خبر داد.
محمود س��الاری معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در حاشیه برگزاری مراسم اختتامیه سی و نهمین 
جش��نواره بین المللی موس��یقی فجر در پاس��خ به پرسش 
خبرنگار مهر مبنی بر روند برپایی این دوره از جشنواره بیان 
کرد: به یاری خداوند دوره س��ی و نهم جش��نواره موسیقی 
فجر را پش��ت سرگذاش��تیم و به نظرم خیلی دوره فاخری 
بود. کما اینکه هم هنرمندان ارزنده ای در جشنواره حضور 
داش��تند، هم آثار خوبی ارایه ش��د و ه��م مخاطبان زیادی 
به تماش��ای کنس��رت های جشنواره نشس��تند. جشنواره 
ای که به اعتقاد من یک��ی از ماندگارترین و کم نظیرترین 
ادوار جش��نواره موس��یقی فجر بود و جا دارد از همه دست 

اندرکاران تشکر ویژه ای داشته باشم.

معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جواب 
س��وال دیگری مبنی بر برنام��ه اجرایی معاونت امور هنری 
برای بهبود وضعیت فعلی تبلیغات ش��هری آثار نمایشی و 
موس��یقایی چه در زمان برگزاری جشنواره های فجر و چه 
در ایام دیگر در مقایس��ه با جشنواره فیلم فجر توضیح داد: 
البته باید حتما برای تبلیغات، بس��ته درس��تی را طراحی و 
تدارک ببینیم. موضوعی که متاسفانه مضایق بودجه اجازه 
نم��ی دهد به صورت کامل ایده ه��ا را اجرایی کنیم. از آن 
طرف شهرداری هم مش��اغل مختلفی را باید پوشش دهد 
بنابراین بدیهی اس��ت که به طور کامل در خدمت ماجرای 

تبلیغات آثار هنری باشند.
وی افزود: ما باید این نقیصه را توس��ط فضاهای مختلف 
رسانه ای، فضای مجازی و دیگر بسترهای تبلیغاتی پوشش 
دهیم. در حوزه تبلیغات ش��هری لازم اس��ت شهرداری به 
ص��ورت جدی تری وارد میدان ش��ود ت��ا بتوانیم معایب را 
هرچه زودتر برطرف کنیم. دوس��تان در ش��هرداری حتما 
مشغله های بیشتری داش��تند که نتوانستند به این بخش 
بپردازن��د اما من فکر می کنم تا زمانی که ش��هرداری خود 
را در عزت و افتخار جش��نواره های فجر شریک نداند، نمی 

تواند همراهی لازم را داشته باشد.
وی یادآور شد: بنابراین همراهی شهرداری زمانی می تواند 
محقق ش��ود که این جش��نواره ها را جش��نواره های وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نبیند، بلکه این رویدادها را متعلق 
به جمهوری اس��لامی ایران بداند. وقتی چنین مس��اله ای 
محقق شود قطعا حضور بیشتری در میدان خواهد داشت.

معاون هنری وزیر ارشاد مطرح کرد؛

جزییاتی از انتخاب دبیر بعدی جشنواره موسیقی فجر
هلن می�رن بازیگر بریتانیایی در مراس�م دریافت 
جایزه سینماتک آمریکا، هوش مصنوعی را به سخره 

گرفت.
ب��ه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ورایتی، هلن میرن 

در مراسم اهدای جوایز سینماتک آمریکا تجلیل شد.
در این مراسم وی جایزه یک عمر دستاورد را از هریسون 
فورد، همبازی اش در سریال »۱۹۲۳« دریافت کرد و پس 
از آن س��خنرانی خود را از روی ی��ک تکه کاغذ خواند که 
چنین ب��ود: خانم ها و آقایان، مهمانان محترم و دوس��تان 
عزیز، من عمیقاً متواضع هس��تم، عمیقاً مفتخرم که امروز 
در مقابل شما ایستاده ام و این جایزه فوق العاده را پذیرفتم. 
به رسمیت ش��ناخته شدن برای یک عمر زندگی که وقف 
هن��ر بازیگری ش��ده، امتیازی فراتر از کلام اس��ت. ابتدا و 
مهمت��ر از هم��ه، می خواهم از صمیم قلب تش��کر کنم از 
صنع��ت و افرادی که در طول این س��فر باورنکردنی از من 
حمای��ت کردند. این زندگی پر از ش��ور، چالش ها و مهمتر 
از همه، عشقی تس��لیم ناپذیر به هنر داستان نویسی بوده 

است.
وی پس از مکثی اضافه کرد: این توسط هوش مصنوعی 
نوش��ته شده است و سپس کاغذ س��خنرانی را پاره کرد و 

تکه هایش را زیر پایش ریخت.
این لحظه با تشویق بسیار حضار روبه رو شد.

این بازیگر برنده اس��کار س��پس درباره خاطرات خود از 
هم��کاری با کارگردان ها و بازیگ��ران دیگر از جمله جیمز 
میس��ون، جان بورمن، پیت��ر اوتول، باب هاس��کینز، فورد 

و ب��روس ویلی��س یاد کرد و از وین دیزل، کن راس��ل، آل 
پاچینو، رایان رینولدز و ویل اس��میت نام برد و تاکید کرد 

که او یک مرد واقعاً عالی است.
می��رن ۷۸ س��اله همچنی��ن از کس��ب جای��زه اس��کار 
 ب��رای بازی در نق��ش ملکه الیزاب��ت دوم در فیلم »ملکه«

یاد کرد.
وی در مصاحب��ه کوتاهی که با ورایت��ی انجام داد گفت 
ک��ه دوس��ت دارد در یک فیل��م موزیکال ب��ازی کند و از 
»اوکلاهما« و »داستان وست ساید« به عنوان موزیکال های 

محبوبش یاد کرد.
او اعتراف کرد که هرگز از او خواس��ته نشده بازیگر یک 
موزیکال باشد و با خنده افزود: خیلی هم عاقلانه است، آنها 

کاملًا درست می گویند. من وحشتناکم.
میرن همچنین فاش کرد که یک بار درس آواز خوانده و 
معلم آواز به او گفته اس��ت: متاسفم، هیچ کاری نمی توانم 

برای شما انجام دهم.

سخنرانی با کمک هوش مصنوعی؛

هلن میرن در آرزوی بازی در یک موزیکال است

عصرآزادی/ س�رویس فرهنگ�ی: آیین کلنگ  زنی 
مس�کن دانشگاهیان دانشگاه تبریز همزمان با سایر 
دانشگا ه های کشور به صورت ویدئوکنفرانس با رئیس 
جمهوری و اعضای شورای ملی مسکن برگزار شد تا 
احداث بخش�ی از ۸۶۰ واحد خوابگاهی متاهلی این 

مجموعه در سال آینده به بهره برداری برسد.
رئیس دانش��گاه تبریز در این مراس��م گفت: در راستای 
اجرای سیاس��ت  ه��ای دولت انقلاب��ی و تاکی��دات رهبر 
انقلاب مبنی بر تامین مس��کن آح��اد جامعه بویژه عنایت 
خاص ریاس��ت جمهوری به جامعه  دانش��گاهی و نخبگان 
در خصوص حل مش��کل مس��کن و ایجاد امید و دلگرمی 
در این قش��ر فرهیخته، تفاهم  نامه  ای بین وزارتین علوم، 
تحقیقات و فناوری و راه و شهرس��ازی با تدابیر و راهبری 
وزرای دو وزارتخان��ه ب��ا موض��وع تامین زمی��ن و احداث 
واحدهای مس��کونی برای اعضای هی��ات علمی و کارکنان 
مراکز آموزش عالی کش��ور امضا و در خردادماه ۱۴۰۲ به 

دانشگاه ها ابلاغ شد.
صفر نصراله زاده افزود: با اجرای این تفاهم نامه  ارزشمند 
و پس از انجام مطالعات همه جانبه، در نهایت در آبان ماه 
۱۴۰۲ طی تفاهم  نامه ای بین دانشگاه تبریز و اداره  کل راه 
و شهرسازی آذربایجان  شرقی، ۴۳ هکتار از اراضی دانشگاه 
تبریز موس��وم به اراضی خلعت پوش��ان واق��ع در محدوده  
ش��هری که با اختصاص آن خللی در برنامه  های توس��عه  
دانشگاه ایجاد نمی  شود، برای این منظور اختصاص یافت.
رئی��س دانش��گاه تبری��ز اضاف��ه ک��رد: همچنین ضمن 

همکاری مس��تمر با معاون��ت اداری مالی و مدیریت منابع 
وزارت عل��وم و ادارات ذیربط و اداره کل راه و شهرس��ازی 
آذربایجان شرقی، نسبت به انجام مطالعات تکمیلی و تهیه  

طرح تفصیلی مجموعه اقدام شد.
وی تاکید کرد: بر اساس آمار به دست آمده در خصوص 
تعداد خانوارهای همکاران ش��اغل دانش��گاه تبریز، نهایتاً 
اراضی مذکور برای اس��کان اعضای هیات علمی و کارکنان 
دانشگاه تبریز با رعایت دقیق سرانه  های پیشنهادی طرح 

جامع شهر تبریز طراحی گردید.

نصراله  زاده اظهار کرد: با توجه به مصوبات س��ال ۱۴۰۱ 
ش��ورای عالی مس��کن و تاکید دولت بر کاهش حداکثری 
در میزان تراک��م »نفر در هکتار« و نظر به محدودیت های 
موجود در استفاده از اراضی، طراحی به گونه ای انجام شد 
ک��ه به هر دو همکار اعم از اعضای هیات علمی یا کارکنان 

یک قطعه زمین برای ساخت مسکن اختصاص یابد.
وی یادآور شد: این رویکرد با نزدیکی به الگوی معماری 
ایرانی - اس��لامی ب��ا در نظر گرفتن ح��دود ۲۰ هکتار از 
زمی��ن به  عن��وان فضای خالص مس��کونی ام��کان تامین 

مسکن همکاران را در ساختمان هایی با دو طبقه  مسکونی 
و زیربن��ای مفید ۱۵۰ مترمربع برای ه��ر متقاضی فراهم 

می  نماید.
رئیس دانشگاه تبریز خاطرنشان کرد: در راستای عمل به 
منویات رهب��ر انقلاب در طرح حمایت از خانواده و جوانی 
جمعی��ت، با حمایت های وزارت علوم س��اخت تعداد ۸۶۰ 
واح��د خوابگاهی متاهلی در دس��ت اقدام اس��ت که ۱۲۰ 
واحد آن با پیش��رفت بیش از ۶۰ درصد، تا س��ال آینده به 

بهره برداری خواهد رسید.

۴۳ هکتار از اراضی دانشگاه تبریز به طرح مسکن دانشگاهیان اختصاص یافت
رئیس دانشگاه تبریز در آئین کلنگ زنی مسکن اساتید و کارکنان تاکید کرد؛

نصراله زاده از ساختمان های دو طبقه  مسکونی با زیربنای مفید ۱۵۰ مترمربع برای هر متقاضی خبر داد

مرتضی آتش زم�زم فیلم »دروغ های زیبا« 
را ابتدا در بنگلادش و س�پس با یک نس�خه 

دوبله شده در ایران اکران می کند.
این کارگردان و تهیه کننده که فیلم »دروغ های 
زیب��ا« را به عنوان تولید مش��ترک ب��ا بنگلادش 
در جش��نواره چهل ودوم فیلم فجر رونمایی کرد، 
در گفت وگوی��ی با ایس��نا بیان کرد:  ب��ا توجه به 
حضور س��تاره های س��ینمای بن��گلادش در این 
فیل��م برنامه ریزی ما برای اکران ابتدا در کش��ور 
بنگلادش اس��ت و با یکی از بهترین کمپانی های 

پخش هم قرارداد امضا شده است.
آتش زم��زم افزود: در ح��ال حاضر بهترین زمان 
برای اکران فیلم در کش��ور بن��گلادش عید فطر 

)اواخر فروردین ماه ۱۴۰۳( است.
او ادام��ه داد: ب��رای اک��ران در ایران، خس��رو 
خسروش��اهی فیل��م را دوبل��ه کرده و ه��ر زمان 

تصمیم به اکران داش��تیم این نس��خه در کش��ور 
خودمان به نمایش درمی آید. البته من با توجه به 
شرایط فعلی سینماها، به اکران منصفانه در ایران 
خیل��ی امید ندارم چون همانطور که در نشس��ت 
خبری فیلم در جشنواره فجر هم گفتم، برای یک 
فیلمس��از مستقل، س��اخت و بعد پخش و اکران 

فیلم بسیار سخت شده است.

وی با یاداوری اینکه »دروغ های زیبا« س��ومین 
فیلم او در بنگلادش و بیستمین فیلمش در خارج 
از کش��ور اس��ت، گفت: ما یک گ��روه پنج نفری 
بودیم که این فیلم را ب��ه معنای واقعی به عنوان 
یک اثر تولیدی مش��ترک س��اختیم. دوست دارم 
فیلم جدیدی هم بس��ازم ولی اول باید هزینه های 

خرج شده برای این فیلم تسویه شود.
ب��ه  زیب��ا«  اجتماع��ی »دروغ ه��ای  مل��ودرام 
تهیه کنندگ��ی و کارگردان��ی مرتضی آتش زمزم، 
محصول مش��ترک ای��ران و بن��گلادش با حضور 
بازیگ��ر مط��رح بن��گلادش، جایا احس��ن و دیگر 
بازیگران این کشور از جمله شمون فاروق، ریکیتا 
ناندینی، ش��هیدالزمان سلیم، شاهد علی، شاهین 
میرده��ا و جان پل س��رمادیراس و بازیگر کودک 
 ش��اتی، در ش��هرهای داکا و قاضی پور س��اخته 

شده است.

افتتاحیه »دروغ های زیبا« در بنگلادش
 اکران با دوبله در ایران
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ی�ک ماه تا پایان س�ال ۱۴۰۲ مانده اس�ت و هنوز از 
بازگش�ت باقی مانده الواح هخامنش�ی ب�ه ایران خبر 
تازه ای نیست. عزت الله ضرغامی در تازه ترین اظهارنظر 
درباره استرداد این الواح به ایران گفت که »هیچ مانع 
فن�ی ب�رای بازگرداندن آن ه�ا وجود ن�دارد و تلاش 
می ش�ود تا پایان س�ال این کار انجام ش�ود.« هرچند 
او تایید کرد آمریکا در اس�ترداد الواح هخامنش�ی به 

ایران همیشه مانع ایجاد کرده است.
وزی��ر می��راث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی در 
گفت وگو با ایسنا درباره بازگشت باقی مانده الواح هخامنشی 
به ایران با توجه به این که پیش تر از اعزام هیأتی از ایران به 
آمریکا در پاییز ۱۴۰۲ و استرداد الواح تا پایان امسال سخن 
گفت��ه بود، اظهار ک��رد: آمریکایی ها همیش��ه برای این گونه 
اقدام��ات مانع ایجاد می کنند، همیش��ه. از هم��ان ابتدا که 
الواح هخامنشی )برای رمزگش��ایی( به آمریکا فرستاده شد 
ت��ا امروز، آمریکایی ها )برای اس��ترداد( مانع ایجاد کرده اند،   
ولی ب��ا پیگیری های دیپلماتیک و اقدامات انجام ش��ده، این 
ال��واح در  چند مرحله عودت داده ش��د، که آخرین محموله 
اخیرا وارد ایران شد و پرتعدادترین محمولۀ الواح هخامنشی 

استردادشده به شمار می آید.
ضرغامی این توضیح را اضافه کرد: البته به دلیل مشکلات 
تحریم در س��ال های اخیر، ام��کان حمل این محموله وجود 

نداش��ت و آقای رییس جمهور ش��جاعت به خرج دادند و با 
هواپیمای خودش��ان، که ش��اید باید برخی مسائل را رعایت 

می کردند، الواح را به ایران برگرداندند.
او تاکید کرد: اقدامات بعدی برای بازگشت باقی مانده الواح 
هخامنش��ی درحال انجام است و ان ش��اءالله همه الواح را به 

ایران برمی گردانیم.
وزیر میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دستی درباره 
ممانعت هایی که برای اعزام هیأت کارشناسی ایران به آمریکا 
شده است، درحالی که قبلا گفته بود آن ها در آبان ماه ۱۴۰۲ 
به آمریکا س��فر خواهند کرد، گفت: این ممانعت ها همیش��ه 
بوده است، ولی تلاش ما، با توجه نشست های کارشناسی این 
اس��ت که تا آخر سال هیچ مانع فنی برای عودت آنها وجود 

نداشته باشد. تلاش هایمان را ادامه می دهیم.
ضرغامی در پاس��خ به این پرسش که با توجه به مدت زمان 
باقی مانده تا پایان سال ۱۴۰۲، آیا ممکن است الواح هخامنشی 
امسال به ایران بازگردانده شود، اظهار کرد: تلاشمان این است 

که این کار حتما انجام شود و باید انجام شود.
الواح هخامنش��ی در س��ال ۱۳۱۳ خورش��یدی در تخت 
جمشید کشف ش��د. تعداد این الواح بیش از ۳۰ هزار قطعه 
اعلام شده بود، که در اندازه های مختلف و شکسته بود. این 
ال��واح در ۵۰ صندوق چوبی که ش��امل حدود ۲۰۰۰ جعبه  
مقوای��ی و چند پیت نفتی، که در تخت جمش��ید )پارس��ه، 

پرس��پولیس( به پارافینِ مذاب آغشته شده بودند، از طریق 
بوشهر به آمریکا فرستاده شدند. انتقال با موافقت دولت وقت 
ایران انجام ش��د و در قرارداد و موافقت نامه طرفین نیز آمده 
بود که »ایران لوح هایی گلی را برای رمزگشایی و خواندن، به 
امانت به دانش��گاه شیکاگو که مشغول کاوش تخت جمشید 

)پارسه، پرسپولیس( بود، می سپارد.«
رمزگش��ایی ال��واح طبق مس��تندات از س��ال ۱۹۳۷ آغاز 
می شود، اما با ش��روع جنگ جهانی دوم، کار تا سال ۱۹۴۵ 
می��لادی متوق��ف می ماند و رمزگش��ایی و بازگش��ت کامل 
این ال��واح با تأخیر مواجه می ش��ود. چند کارش��ناس روی 
لوح های گلی تخت جمشید کار می کردند؛ یک استاد بزرگ 

سومرشناسی به نام آرنولد پوبل )Poebel( و دو شاگرد او 
ک��ه یکی »جورج کامرون« و دیگری »ریچارد هلک« بودند، 
ابت��دا لوح ها را که به خط میخی بودند، رمزگش��ایی کردند 
تا زبان آن ها مش��خص شود. وقتی دریافتند که گل نبشته ها 
عیلامی هستند، روی آن ها کار کردند، اما چون در آن زمان، 
آگاهی ها از دوره  عیلامی هخامنش��ی فقط سنگ نوشته های 

پادشاهان هخامنشی بود، کار به کندی پیش می رفت.
مطالعه  گل نوش��ته ها در دانشگاه ش��یکاگو با شروع جنگ 
جهانی متوقف و پس از پایان جنگ در سال ۱۹۴۵ میلادی 
دوب��اره آغ��از ش��د. در آن دوره، کام��رون و هل��ک مطالعه  
گل نوش��ته ها را آغاز کردند که گل نبش��ته های خزانه  تخت 
جمشید نیز به دانشگاه رسیدند. کامرون پس از این که ۱۵۰ 
گل نوش��ته را خواند، توجه خود را به خواندن گل نوشته های 
خزانه  تخت جمش��ید معطوف کرد و س��رانجام کتاب آن در 
س��ال ۱۹۴۸ میلادی چاپ ش��د. در این مسیر، عبدالمجید 
ارفعی، پژوهشگر و متخصص زبان های باستانی که از آخرین 
مترجمان بازمانده خط میخی عیلامی در ایران است، نیز در 

مطالعه و خوانش این گل نبشته ها نقش داشت.
طب��ق اعلام مؤسس��ه شرق شناس��ی، مقرر ش��ده بود آن 
مؤسس��ه دو بار در س��ال از خزانه داری آمریکا، صدور مجوز 
انتقال الواح به ایران را تقاضا کند تا بتواند سالانه ۵۰۰۰ لوح 
را مسترد کند، رویه ای که در مقاطعی به درستی طی نشده 
و رون��د بازگش��ت این الواح را طولانی کرده اس��ت. تا کنون 
پنج محموله از این گل نبش��ته ها در سال های ۱۳۲۷ )۱۷۹ 
قطعه(، ۱۳۳۰ )۳۷هزار قطعه(، ۱۳۸۳ )۳۰۰ قطعه(، ۱۳۹۸ 
)۱۷۸۳ قطع��ه( و ۱۴۰۲ )۳۵۰۶ قطعه( به ایران بازگردانده 
شده اس��ت. گفته شده اس��ت هنوز بیش از ۱۰ هزار قطعه 

گل نبشته در موسسه شرق شناسی شیکاگو وجود دارد.  

ضرغامی پاسخ داد
آمریکا مانع برگرداندن الواح هخامنشی است؟


